
Na zelenem Pohorju. 
Slika za slovenske sadjarje. 

Nebo se je držalo tako dvoumno, da bi 
č'ovek ne stavil piškavega oreha, ali bo v 
prihodnjem trenutku začelo pošteno liti, ali pa 
se bo nebo razjasnilo ter se nam prismejalo 
gorko solnce nasproti. To je bil razlog, da 
se nas neke nedelje meseca junija, kakor smo 
si obljubili, ni zbralo več mariborskih Sloven
cev na kolodvoru ter se odpeljalo na majhen 
izlet v nase divne pohorske gore. Meni je pa 
ravno to vreme ugajalo za izlet v hribe, ali 
če odkritosrčno govorim, nizka temperatura 
(toplina) takega vremena, in odpeljal sem se 
proti Fali. 

V vozu sem slišal samo nemške glasove 
in že sem se kolikor mogoče zložno stisnil 
v kot ter si hotel za kratek čas prirediti 
smotko, ko vstopijo potniki, glasno slovensko 
govoreči med seboj. Zasedli so svojo klop. 
Ker je pa bil še prostor pri njih, zapustim 
svoj kot ter se jim pridružim. To je stara reč, 
kdor se hoče ua vlaku zabavati ali dobiti 
zložen prostor, ne sme biti boječ. 

Predstavili smo se. Med njimi je bil tudi 
g. Peter Korman, posestnik drevesnice v Čin

LISTEK. žatu, pošta Fal. Že parkrat sem slišal o njem 
in njegovi drevesnici, toda mislil sem na dre
vesnico v takem obsegu, kakor jih večkrat 
najdemo pri pridnih, po gospodarskem na
predku hrepenečih kmetih na Slovenskem Šta
jerskem. Saj smo Slovenci že izredno veseli 
in zadovoljni, če najdemo ljudi, ki se v svojem 
gospodarskem napredku vsaj za spoznanje 
vzdignejo nad nebrižno vsakdanjost. Zato sem 
si tudi mislil, — in za te prenaglene misli 
sem g. Kormana že prosil odpuščanja, — ko 
mi je pripovedoval, koliko skrbi, a tudi no
tranjega zadovoljstva mu nudi drevesnica, da 
stvar ne bo tako huda. Vendar sem sprejel z 
veseljem njegovo prijazno povabilo, da si 
ogledam drevesnico, in ko sem jo pregledal, 
uvidel sem, da sem se poprej v svojih mislih 
varal — četudi na svojo odkrito radost. 

Mi Slovenci, kadar politiziramo o našem 
gospodarskem razvoju, radi jadikujemo po pre
majhni podjetnosti naših ljudi. Mislimo pa pri 
tem vedno na podjetja, ki zahtevajo ogromno 
kapitala in pa dolgotrajnih strokovnih pred
študij. In moje mnenje je, da je bolj nedo
stajanje kapitala in strokovnjakov krivo, da 
v veliki industriji ne nastopamo z ustvarjajočo 
silo. Dovolj podjetnosti pa bi našli, če bi opo
zarjali naše ljudi na manjša gospodarska, 
četudi neindustrielna podjetja, za katera se 
najde tudi med slovenskim ljudstvom dovolj 

kapitala in izobraženosti. 
Sploh hočemo mi Slovenci vse delo na 

gospodarskem polju izvršiti po velikem kopitu. 
To kaže tudi ves naš gospodarski pouk! Pri 
nas se govori toliko in toliko lepih in navdu
ševalnih besed o vinarstvu, o sadjarstvu, o 
poljedelstvu, o živinoreji (govedi), gozdarstvu, 
to so panoge, za kojih uspešno in dobička
nosno gojenje je treba biti velik posestnik. 
Naj ostane omejeni pouk kot dosedaj, a naj 
se razširi tudi na majhne posestnike! Mi Slo
venci imamo največjo množino majhnih po
sestnikov. Kako pa naj posestnik, ki ima ko
maj par oralov zemlje, živi od nje, če jo 
uporablja za vinarstvo, poljedelstvo, živinorejo 
itd. in sicer še navadno za vse p a n o g e 
o b e n e m s k u p a j ? Zakaj se ljudstvo ne 
opozarja, naj se bavi le z eno p a n o g o ? 
Zakaj se c e l i o k r a j i v tem smislu ne 
organizirajo? Zakaj naše ljudstvo ne sme nič 
slišati o perutninarstvu, svinjereji in drugih za 
majhnega posestnika važnih panogah? 

Pač se je v Slovenskih goricah v zad
njem času odprl vrlim možem, bodisi majhnim 
ali velikim posestnikom, nov vir dohodkov, 
na katerega se je tudi od poklicanih strani 
pazilo in skrbelo, to je trsničarstvo. Podjetui, 
mladi ljudje so si ustvarili bolj s pridnostjo 
nego s kapitalom lepe tranice, katere so že 
marsikateremu pripravile majhno bogastvo. 



Žal, da bo v doglednem času ta vir tudi 
vsahnil in potomci sedanjih trsničarjev bodo 
morali poskrbeti za drugimi viri. Jeden tak 
vir najdemo pri g. Petru Kormanu. 

Z mladim znancem sva se napotila obiskat 
g. Kormana, da si ogledava njegovo dreves
nico. G. Korman naju je sprejel z veliko Iju
beznjivostjo in ko smo se malo pomenili o 
tem in onem, iz kojega pogovora je odsevala 
velika in mnogostranska izobraženost g. Kor
mana, šli smo v drevesnico. 

Drevesnica obsega več oralov zemlje. Ure
jena je skrbno in ukusno kakor kak perivoj. 
Bele stezice, posute z mehko žagovino, nas 
vodijo od parcele do parcele, potok šumlja 
nemirno ob strani, v ozadju se razprostirajo 
zeleni gozdovi, in po uzorni drevesnici te vodi 
ljubeznjivi gospodar od nasada do nasada ter 
razkazuje, pripoveduje, razklada. Belfleur, mo
šančka, parmena, renetka kanada, renetka 
Ananas, renetka kaselska velika in še mnogo 
drugih imen, katerih si uestrokovnjak v tre
notku ne zapomni, ti doni na uho. Hruške, 

češplje in slive, čresnje in višnje, ribez, agraz, 
vrtnice, lepotično grmovje, vse ima v dreves
nici svoj prostor. Drevesnica mora na vsakega, 
ki jo obišče, narediti najboljši vtis. V njej 
leži premoženja, kakor cenijo izvedenci, okoli 
100.000 K. Lahko si torej predstavljate, da 
drevesnica ni majhna in vsakdanja. 

Slovenci tudi v tej stvari tako radi sežejo 
po tujem blagu. G. Korman je z vso dušo 
naš človek, poštenjak od pete do glave in 
rodoljub poln iskrenosti, zato bi bilo neod
pustljivo, ga prezirati pri naročitvah. Pa tudi 
kdor se hoče kaj naučiti, naj se zglasi pri g. 
Kormanu, kateremu bo izvestno vedno dobro 
došel. Ce bo letos Zveza nepolitičnih društev 
priredila občni zbor v Mariboru, bomo nemara 
naredili tudi majhen poučen izlet v Falo, od
koder jo krenemo v drevesnico g. Kormana. 
Na svidenje! 

A. P. K. 


